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Zusammenfassung 

Dieser Artikel beleuchtet die politische Regulierung des Gesundheitszugangs Geflüchteter in Deutschland im 
Kontext der ‚Migrations[management]krise‘ 2015-16 und verortet diesbezügliche Änderungsprozesse in 
einem regimetheoretischen und zeitgenössischen politischen Kontext. In seiner Analyse betrachtet der 
Artikel einen Bereich, der als Schlüssel zu gesellschaftlicher ebenso wie wirtschaftlicher Integration der 
Betroffenen sinnbildlich steht für die allgemeinere Regulierung von Rechten und Möglichkeiten Geflüchteter 
in der Bundesrepublik. Im Kontext dieses Sonderheftes fungiert der hier betrachtete klar 
zielgruppenzugeschnittene Bereich sozialstaatlicher Leistungen als Brennglas in der Untersuchung 
soziopolitischer Entwicklungen während der ‚Ära Merkel‘ und insbesondere in Krisenzeiten: Hier können 
größere Veränderungsprozesse im Blick auf bestimmte gesellschaftliche, insbesondere vulnerable Gruppen 
und ihre sich verändernde Position(ierung) im Sozialstaat besonders klar herausgearbeitet werden. Denn: 
Wenn ein System unter Druck gerät, bekommen üblicherweise zuallererst jene politische Konsequenzen zu 
spüren, die an den Rändern des Systems stehen. 

Abstract: Regime Change or Regime Persistence in Times of Crisis? – The Political Regulation of 
Forced Migrants’ Healthcare Access in Germany in the Context of the ‘Migration [Administration] 
Crisis’ 

This article sheds light on the political regulation of forced migrants’ healthcare access in Germany in the 
context of the so-called ‘migration [administration] crisis’ (2015-16). It explains reforms in the area by 
situating them within a regime-theoretical framework and contemporary political context. In its analysis, this 
article focuses on an issue which is key to forced migrants’ societal as well as economic incorporation in a 
host country, and which constitutes thus a model case study for the regulation of forced migrants’ rights and 
opportunities in Germany more broadly. Within the scope of this special issue, the area of political measures 
examined here – measures which are expressly tailored to a societal target group of particularly vulnerable 
persons – functions as a lens in the broader investigation of sociopolitical developments during the ‘Merkel 
era’, and notably in times of crisis. Namely, the analysis of these persons’ changing position(ing) within the 
welfare state allows for important insight into larger dynamics of change, given that persons at the margins 
of society are typically among the first who get to feel political consequences when a system comes under 
strain. 
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